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PLE ESTAT DE LA CIUTAT 21 DE SETEMBRE DE 2009  
 
 
Que és el que estem valorant quan parlem de l’Estat de la ciutat? 
 
Per a nosaltres l’estat de la ciutat no depèn d’una percepció externa, ni d’una 
valoració subjectiva, sinó d’una avaluació des del punt de vista de la percepció 
que en tenen els ciutadans. En definitiva,  tota la feina que es fa des de 
l’Ajuntament va orientada a satisfer les necessitats i les expectatives dels 
ciutadans. 
 
L’Ajuntament està al servei del ciutadà, i no al revés, com sovint sembla !!! 
 
Per tant, la pregunta que ens fem per valorar l’estat de la ciutat és:  
 
com es viu a Vilanova i al Geltrú?  
es viu millor que fa uns anys o es viu pitjor que fa uns anys? 
 
o el que és el mateix: 
 
com perceben els ciutadans i ciutadanes de Vilanova i la Geltrú que ha 
evolucionat el seu BENESTAR?. 
 
 
Què significa benestar? 
 
El benestar es defineix com: “Situació en la qual hom troba satisfetes les 
necessitats de la vida” 
 
Hi ha tres factors clau que permeten que les persones assoleixin nivells de 
BENESTAR satisfactoris:: 
 
1) L’ocupació.  La feina és el que més preocupa els Vilanovins. Això ho sabem 

perquè ho hem preguntat al carrer, i no pels resultats de l’enquesta que 
l’Ajuntament ha fet i es nega a fer pública. La feina és la base fonamental 
per al benestar personal i familiar, i cada cop més una oportunitat més 
escassa a la nostra ciutat. 

 
2) Els equipaments . Els espais necessaris per prestar bons serveis i que a 

Vilanova es fan esperar massa, anys i anys, mandat rere mandat, sense 
que acabin de crear-se mai, i dels quals depèn molt la millora del benestar 
dels vilanovins. 
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3) Els serveis . Les prestacions que els ciutadans necessiten per millorar la 

seva situació personal o familiar... 
 

 
 

1. OCUPACIÓ: 
 
Començant per l’ocupació, un dels factors bàsics per assolir un bon grau de  
benestar és tenir feina i en segon lloc que aquesta sigui el més a prop possible 
del lloc de residència. 
 
Perquè el benestar depèn en gran part de la possibilitat de conciliar la vida 
laboral i la vida familiar, i aquesta depèn en gran part de la proximitat del lloc de 
treball. 
 
Precisament aquest concepte tant important  és el concepte en el qual la 
nostra ciutat ha anat molt enrere en els darrers anys, i es troba a la cua de les 
ciutats catalanes. 
 
Segons un estudi recent de l’associació d’empresaris del Garraf-Penedés, la 
nostra és la comarca on la relació llocs de treball i població en edat de treball 
és més baixa de tot Catalunya. 
 
Els llocs de treball de la comarca representen un 39% de la població en edat de 
treballar. Un valor molt baix si es té en compte que la mitjana catalana és del 
64,5%. 
 
Per altra banda Vilanova és una de les ciutats de Catalunya on més ha 
augmentat l’atur, concretament un 61,76% de gener del 2008 a gener del 2009 
segons dades de Comissions Obreres. 
 
La manca de polítiques de promoció econòmica a la nostra ciutat ens han 
portat al cap de 10 anys de govern tripartit a ser la capital de comarca on les 
oportunitats laborals per la gent que hi resideix són les més baixes, i amb un 
dels índex d’atur més elevats de tot Catalunya. 
 
El nivell d’ocupació és inferior a l’any 2001 i s’estan perdent llocs de treball i 
centres de treball. 
 
Totes aquestes dades parlen per sí mateixes. Hi coincideixen tots els punts de 
vista, empresaris i sindicats. Però quina és l’actitud del govern? Passivitat 
absoluta. 
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1.1. PROMOCIÓ ECONÒMICA: 
 
L’Ajuntament juga un paper bàsic en la creació d’activitat econòmica a través 
de les seves polítiques de promoció econòmica. 
 
Però, quines polítiques de promoció econòmica s’han fet en 10 anys de govern 
tripartit a la nostra ciutat? 
 
Només ens ve al cap una acció a destacar (i no precisament per ser exitosa): 
l’edifici Neàpolis. Un dels grans projectes del tripartit a la nostra ciutat !  
 
Un edifici que ens ha costat més de 10 milions d’Euros i que a hores d’ara, 
quan ja fa més de 2 anys que es va acabar, encara estan intentant omplir! 
 
Perquè, quin era l’objectiu de Neàpolis? Crear empresa? Donar suport als 
emprenedors? O només ubicar-hi la televisió comarcal? 
 
Jo crec que Neàpolis és un dels exemples més significatius de l’acció de 
govern de la nostra ciutat: invertir en polítiques i en espais buits de contingut. 
 
I en aquest sentit, Neàpolis és un exemple de política POC RIGOROSA, POC 
EFECTIVA I SENSE CAP VISIÓ DE FUTUR. 
 
 
És imprescindible definir JA! les activitats productives que poden contribuir  a 
oferir majors possibilitats de creixement econòmic i benestar social. Cal definir 
JA! les línees estratègiques de desenvolupament de la nostra ciutat per els 
propers anys !! 
 
Cosa que no s’ha fet en els darrers anys, ni s’està fent, i per aquest motiu  
estem on estem: a la cua de les ciutats catalanes, a un pas de convertir-nos en 
una ciutat més de l’arc metropolità, a un pas de convertir-nos en una ciutat 
dormitori. 
 
Mentre, el Govern Municipal en lloc de fer feina i intentar reorientar la situació 
només es dedica a celebrar les seves excel·lències. 
 
Les declaracions de l’equip de govern del passat mes de Juliol ens van deixar 
molt preocupats, perquè si realment consideren que tot va tant bé, una de 
dues, o hi ha un important grau d’inconsciència, o és que l’objectiu del govern 
municipal vilanoví és precisament  que la ciutat es quedi sense cap mena 
d’activitat econòmica i esdevingui una ciutat dormitori. 
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Hi ha molta feina a fer, i el primer és fer front a la crisi, escoltar quines són les 
necessitats més urgents de la gent i donar-hi resposta, i reaccionar davant els 
reptes presents i començar a dissenyar les polítiques de futur que en facin més 
forts i competitius.  
 
 
1.1.1.   Indústria : 
 
Començant per la indústria, des del Grup Municipal de CIU considerem que cal 
aprofitar dos grans actius que té la nostra ciutat: 
 
- la situació geogràfica  
- la universitat 
 
Les indústries productives basades en la mà d’obra han deixat de ser 
competitives en el nostre entorn, per la qual cosa hem de cercar d’innovació i el 
desenvolupament tecnològic. 
 
I en aquest sentit la nostra ciutat té un gran potencial. Tenim la gran sort de 
tenir la UPC i el Centre Tecnològic i comptar amb recursos humans 
especialitzats, de base científica i creatius. 
 
Això, combinat amb la situació geogràfica de la nostra ciutat, posa les bases 
per la implantació d’un teixit productiu especialitzat diversificat. La concentració 
empresarial afavoriria la transferència d’innovacions entre sectors, i donaria 
vida a un teixit empresarial de suport de qualitat i de serveis empresarials 
avançats. 
 
Però, tot això, està molt lluny del que ara per ara s’està fent, i la realitat és que 
la feina que s’està fent la UPC i el Centre Tecnològic és majoritàriament  
desconeguda per la població de la nostra ciutat, i no existeix cap mena 
d’estratègia a nivell de ciutat per afrontar el relleu en el model econòmic actual. 
 
 
1.1.2. Turisme i comerç:  
 
Referent al turisme, més del mateix: 
 
S’estan desaprofitant oportunitats i no hi ha cap estratègia definida. 
 
Fa pocs dies ens assabentàvem que s’ha deixat perdre la marca “Estació 
Nàutica”, una marca que es va obtenir fa set anys i mitjançant la qual una 
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agrupació d’empreses oferia de manera conjunta serveis a l’entorn del món del 
turisme nàutic.  
 
S’ha desaprofitat una bona possibilitat per posicionar l’oferta turística de la 
nostra ciutat en un entorn familiar i esportiu de qualitat.  
 
En aquest sentit creiem que també es va perdre una gran oportunitat quan es 
va limitar l’activitat del port al tràfic de mercaderies. La ciutat hauria pogut 
treure molt més rendiment del port amb una definició més àmplia de les seves 
activitats, orientades com a mínim una part al turisme. 
 
Per últim, referent al comerç a la nostra ciutat, les queixes són constants. La 
ciutat té grans problemes de mobilitat i el preu de les zones blaves és abusiu.  
 
 
Per altra banda no oblidem també dos factors més que dificulten la feina, tant 
del comerç com del turisme: 
 
 
1) El poc control que hi ha en l’obra pública  fa que els carrers s’hagin 
d’aixecar més d’un cop, cosa que suposa una molèstia per tots els ciutadans 
però que alhora afecta molt negativament el comerç i el turisme. 
 
Per posar només un parell d’exemples recordem l’arranjament del Carrer 
Caputxins, que es va haver de repetir 3 cops, o les rajoles de la Rambla, que 
també s’han hagut de col·locar més d’un cop. 
 
  
2) En segon lloc  el manteniment de la ciutat : com volem aconseguir 
projectar la nostra ciutat turísticament si no es fa un bon manteniment?  
 
També en aquest cas només per posar un parell d’exemples pensem en la 
gespa del parc de Ribes Roger, seca des de fa anys, o la nova Plaça de les 
Casernes, recentment inaugurada i la gespa ja està destrossada.  
 
 
1.1.3. Mesures per promocionar l’activitat econòmic a  

 
Resumint  tot el que fa referència a l’activitat econòmica, jo voldria remarcar 
dos aspectes que crec que són fonamentals  i que s’haurien de prendre 
mesures de manera immediata: 
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1.1.3.1. Cal fer les coses fàcils a les persones que tenen iniciativa. No posem 
pals a les rodes. Les queixes que rebem de que els tràmits 
administratius són lents i poc àgils són constants. 

 
“Sembla que els hi faci ràbia que un intenti guanyar-se la vida”, em deia fa uns 
dies un comerciant. 
 
Des de CIU aquest és un tema que reivindiquem: cal facilitar els tràmits 
administratius!   
 
I això passa per millorar l’organització municipal. Parlaré d’aquest aspecte més 
endavant. 
 
 
1.1.3.2. Un altre tema és el sòl industrial i turístic. La ciutat ha de disposar de 

sol a preus competitius per tal de facilitar l’establiment d’empreses a 
la ciutat, en lloc de fer negoci amb el sòl per tapar els forats de les 
finances municipals.  

 
En aquest sentit es va encarregar l’any 2006 la redacció d’un programa 
d’actuació urbanística (PAUM), que havia de servir de pauta de creixement de 
la ciutat i havia d’atendre les necessitats estratègiques de reserva de sol 
(especialment industrial i d’activitats). Però aquest estudi, tot hi haver-se pagat, 
s’ha quedat en un calaix.  
 

 
 

2. EQUIPAMENTS I SERVEIS: 
 
El segon aspecte fonamental que condiciona el Benestar dels ciutadans són els 
equipaments i serveis. 
 
Si en el cas de la promoció econòmica parlàvem de que l’Ajuntament ha de fer 
una tasca de promoció, és a dir a de “facilitar” l’establiment d’activitat 
econòmica a la ciutat, en el cas dels equipaments i serveis la funció de 
l’Ajuntament ha de ser d’”execució”.  
 
Perquè com a recaptador i canalitzador dels recursos dels ciutadans ha de 
liderar i responsabilitzar-se de que els ciutadans disposen dels equipaments i 
serveis que necessiten. 
 
I també en aquest aspecte ens trobem amb moltes deficiències, començant per 
la mateixa organització municipal. 



7 

 

 
 
 
2.1. Organització municipal : 
 
Ja hem parlat de l’organització municipal en apartats anteriors, però hi vull 
aprofundir. 
 
Les queixes sobre la poca agilitat de l’organització municipal són constants: els 
tràmits administratius són lents i plens de dificultats. 
 
Una manca de direcció política ens ha portat a una organització municipal 
ineficient, que per altra banda ens costa molts diners als vilanovins: 
 
Els impostos per habitant, comptant només els principals impostos i basant-nos 
en una família mitjana han passat de 564 Euros  a l’any 1999 a 951 Euros  l’any 
2009. Això significa un increment del 68%, el doble de l’IPC del mateix període.  
 

 
2.2. Sanitat : 

 
En segon lloc, fent referència als equipaments, voldria començar per un servei 
bàsic com és la sanitat.  
 
No puc deixar de recordar la promesa de l’alcalde de la ciutat durant la darrera 
campanya electoral de construir un nou hospital a la ciutat, quan ara sabem 
que no existeix cap mena acord amb la Generalitat per tal de dur a terme 
aquest projecte. 
  
No només s’ha incomplert aquesta promesa, sinó que no s’està treballant prou 
per la millora dels serveis de l’Hospital de Sant Antoni. 
 
Cal que, tot i la creació del Consorci Sanitari del Garraf, l’Ajuntament de 
Vilanova i la Geltrú assumeixi el lideratge en la millora de la xarxa sanitària. 
 
També és una prioritat la construcció de la Plataforma de Serveis a la 
Dependència, a hores d’ara a mig fer per problemes amb la constructora, 
derivats de la crisi, diuen, però la realitat és que encara no la tenim. 
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Equipaments culturals i esportius : 
 
En aquests moments s’estan portant a terme a la nostra ciutat una sèrie 
d’obres finançades per el fons estatal d’inversió local. Aquestes inversions  
havien de servir per potenciar l’ocupació a la ciutat però fins ara han tingut molt 
poca incidència. 
 
Segons dades de finals de maig, que són les darreres de que disposem, 
s’havia donat feina a 95 persones, de les quals només 50 eren de Vilanova. 
 
Mentrestant inversions previstes en el pressupost municipal fa anys que estan 
aturades: 
 
Any  Inversió  
2005 Ampliació Casa Vila  
2005 Remodelació Teatre Principal 
2006 Pavelló Isaac Galvez 
2006 Pavelló Arjau 
 
En el darrer pressupost tancat van quedar 35 milions d’Euros d’inversions 
pendents de realització, havent-se executat només un 10% de les inversions 
previstes de l’any, perquè les arques municipals estan buides. 
 
 
2.4.  Altres equipaments : 
 
Per últim un comentari sobre la gossera municipal.  
 
Mantenim que com a capital de comarca hem de tenir aquest equipament i que 
l’equip de govern l’ha deixat perdre per seva mala gestió. S’ha deixat morir una 
infraestructura existent perquè no convenia al Govern i desprès s’ha justificat el 
seu tancament per motius econòmics. 
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RESUM: 
 
 
Resumint, per tots els motius que he explicat àmpliament, afirmo que l’estat de 
la ciutat és preocupant, però ho és encara més, la manca d’encert i la manca 
de treball del Govern municipal!, 
 
 
A Vilanova i la Geltrú s’hi viu pitjor que fa uns anys, 
 
els Vilanovins i Vilanovines han perdut benestar, 
 
i no se’n pot donar la culpa a la crisi, 
 
perquè és evident que l’acció de govern 
 
ni va estar a l’alçada en època de vaques grasses, 
 
ni ho està ara que les estem passant magres. 
 
 
 
Els vilanovins i les vilanovines han perdut benestar, perquè: 
 
1) Cada cop hi ha menys activitat econòmica a la ciutat, és a dir menys feina. 

 
2) Perquè falten instal·lacions i serveis bàsics. 

 

3) Perquè l’organització municipal és poc eficient i ens costa molts diners.   
 
 
 
 


